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اسما پورزنگی آبادی 
ریاحیان  رضا  دکتر  گذشته  هفتۀ 
به عنوان  باستان شناس  و  پژوهشگر  ـ 
صنایع دستی  میراث فرهنگی،  سرپرست 
کرمان  شهرستان  گردشگری  و 
وجود  با  کرمان  شهرستان  شد.  منصوب 
سه  هر  در  که  فراوانی  ظرفیت های 
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  حوزۀ 
غفلت  مورد  همواره  دارد  صنایع دستی 
این، تمام  از  بوده است. همین که پیش 
مسائل این حوزه ها در شهرستان کرمان 
باید از سوی اداره کل که خود با انبوهی 
پیگیری  است  مواجه  مسئله  و  مشغله 
می شد و میراث فرهنگی شهرستان کرمان 
متولی مشخصی نداشت خود نشان دهندۀ 
این غفلت است. حدود دو سالی می شود 
شهرستان  میراث فرهنگی  اداره  که 
راه اندازی شده و اکنون ریاحیان مدیریت 

آن را برعهده دارد. 
در گفت وگویی که در ادامه می خوانید 
برنامه های  مهم ترین  از  تا  خواستم  او  از 

خود برای شهرستان کرمان بگوید. 
اولویت هایی  چه  دکتر،  *آقای 
و  دارید  مدنظر  کرمان  شهرستان  برای 

می خواهید به آن رسیدگی کنید؟
میراث فرهنگی،  اداره  از  وقتی 
شهرستان  گردشگری  و  صنایع دستی 
کرمان صحبت می کنیم در واقع داریم از 
اداره کل استان  50 درصد شرح وظایف 
که  وظایفی  شرح  یعنی  می زنیم.  حرف 
با وجود راین و ماهان  شهرستان کرمان 
از  نیمی  دارد  کرمان  شهر  و  شهداد  و 
اداره کل در هر سه بخش است  وظایف 
به عنوان مسئول میراث شهرستان  و من 
در  شوم.  درگیر  موضوعات  همۀ  با  باید 
اساسی  موضوع  و  هدف  سه  اول  مرحلۀ 
سهم  که  این  اول  کنم.  دنبال  باید  را 
اعتبارات بناهای تاریخی و صنایع دستی و 
گردشگریِ شهرستان کرمان از فرمانداری 
این  هم اکنون،  دهم.  افزایش  را  کرمان 
که  حالی  در  است.  اندک  بسیار  سهم 
50 درصد شرح وظایف اداره کل مربوط 
همین  به  است  کرمان  شهرستان  به 
نسبت باید سهم اعتبارات نیز رشد کند. 
نمی خواهیم هم یک ساله این اتفاق بیفتد 
بلکه معتقدیم طی یک برنامۀ زمان بندی 
و  یابد  افزایش  اعتبارات  باید  مرور  به  و 
سهم  که  است  این  ما  اصلی  سیاست 
و  صنایع دستی  میراث فرهنگی،  اعتبارات 
گردشگری شهرستان از فرمانداری را در 
بناهای  از  نیمی  ببریم.  بالا   1403 سال 
کرمان  شهرستان  در  استان  شاخص 
استانی و  اعتبارات  از  تا حالا  دارند؛  قرار 
بناها  این  برای  ملی  اعتبارات  از  گاهی 
می گرفتیم، حالا اگر اعتبارات شهرستان 
و  مرمت  در  شود  اضافه  هم  کرمان 
ساماندهی و احیا بیش تر و بهتر می توانیم 
که  است  این  دیگر  هدف  کنیم.  عمل 
جایگاه اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی 
در  را  کرمان  شهرستان  گردشگری  و 
بدهیم.  ارتقا  اجرایی  دستگاه های  بین 

است  سالی  دو  حدود  شهرستان  ادارۀ 
که راه اندازی شده ولی جایگاه واقعی در 
بین دستگاه های دولتی و شهرداری ها و 
برنامه ریزی ها  و  جلسات  و  کمیسیون ها 
نداشت و هماهنگی ها، آن طور که نیاز بود 
صورت نمی گرفت. ما باید تلاش کنیم تا 
این جایگاه را ارتقا دهیم. هدف دیگر این 
و  هدفمند  برنامه ای  قالب  در  که  است 
مشخص بین معاونت ها و سایر بخش های 
هم افزایی  شهرستان  اداره  و  کل  اداره 
روشنی  فهم  به  واقع،  در  و  کنیم  ایجاد 
برسیم که شهرستان کرمان چه وظایفی 
را باید انجام دهد و آنچه انجام می دهیم 
نداشته  کل  اداره  برنامه های  با  تناقضی 
مدیرکل  شاهرخی  آقای  جناب  باشد. 
گفتند  بنده  به  را  هدف  سه  این  محترم 
مشغله های  وجود  با  بنده  که  دلیلی  و 
زیادی که دارم این مسئولیت را پذیرفتم 

پیش برد این اهداف است. 
اقداماتی  بیش تر  هدف  سه  *این 
درون سازمانی هستند. در حال حاضر در 
جهانی  ثبت  اثر  چهار  کرمان  شهرستان 
و  لوت  بیابان  و  ماهان  شازده  باغ  شامل 
جوپار  قنات  و  گنجعلی خان  کاروانسرای 
را داریم. شما برای این سایت های جهانی 

چه می کنید؟
مجزا  پایگاه  سایت ها  این  از  هریک 
نیز  پایگاه ها  مدیران  همۀ  و  دارند 
کارشناس و از همکاران بنده هستند. اما 
جهانی  پایگاه  چهار  بین  کافی  همگرایی 
به طور  الان  که  نداریم  شهرستان  در 
نیازهایی  چه  بگوییم  بتوانیم  مشخص 
در حوزۀ میراث فرهنگی و گردشگری در 
این سایت ها وجود دارد تا آن را پیگیری 
از  را  مسائل  یکسری  اینکه  کنیم. ضمن 
مثلا  کنیم.  حل  باید  فرمانداری  طریق 
طریق  از  شاید  باغ شازده  آب  مشکل 
مشکلات  یا  شود  حل  بهتر  فرمانداری 
قنات جوپار را با همکاری جهادکشاورزی 
شاید بهتر بتوانیم پیگیری کنیم یا برای 
مسائل بیابان لوت شاید بخشداری شهداد 
بتواند کمک های خوبی داشته باشد. اصل 
این است که هم افزایی بین همۀ مدیران 
ایجاد شود.  کرمان  در شهرستان  مرتبط 
شهرستان  میراث   ادارۀ  سرپرستِ  منِ 
کرمان باید 50 درصدِ اداره کل را پیش 
ابتدا  که  است  این  اما  برنامه ام  ببرم. 
دقیق  به طور  را  فرصت ها  و  چالش ها 
شناسایی کنیم و مستقیم سراغ موضوع 
دستگاه هایی  با  تعامل  در  و  برویم  اصلی 
که می توانند به حل مشکلات کمک کنند 

عمل کنیم. 
جهانی  سایت های  دربارۀ  *پس 
موضوع آسیب شناسی و تعیین مشکلات 

را در اولویت دارید؟ 
را  باید چالش ها و فرصت ها  ابتدا  بله. 
در هماهنگی با مدیران پایگاه ها مشخص 
طریق  از  که  کنیم  تعیین  بعد  و  کنیم 
و  باید مشکلات حل شود  نهادهایی  چه 
اداره  سرپرست  به عنوان  بنده  ادامه،  در 
شهرستان رایزنی لازم را با ادارات مربوطه 

انجام دهم.  

شهر  در  جدی  دغدغه های  از  *یکی 
باغ موزه  سبز  فضای  وضعیت  کرمان 
که  می دهید  را  قول  این  است.  هرندی 
سبز  فضای  این  مسئولیت تان  دوران  در 

را احیا کنید؟
معاونت  نظر  زیر  هرندی  باغ موزه 
بخش  و  کل  اداره  میراث فرهنگی 
موزه هاست. بخشی از این مجموعه، اداری 
است و قرار است معاونت صنایع دستی به 
آنجا منتقل شود. موزه های باستان شناسی 
این مجموعه دایر هستند.  و ساز هم در 
با  مرتبط  موضوع  چقدر  ببینید  حالا 
انتظار  بعد شما  دارد.  باغ موزه وجود  این 
شهرستان  اداره  سرپرست  منِ  که  دارید 

فضای سبز باغ را احیا کنم؟
فضای سبز  وضعیت  نگران  *خودتان 

این باغ موزه نیستید؟
قطعا نگرانم و علاقه مندم هرچه زودتر 
احیا بشود.  و  این فضای سبز ساماندهی 
شاید مشکل این فضای سبز را بتوانیم در 
منابع طبیعی  و  جهادکشاروزی  با  ارتباط 
ادارات  این  شاید  کنیم.  حل  شهرستان 
برای این موضوع اعتباراتی داشته باشند 
که تاکنون از آن غافل بوده ایم. باید ابتدا 
را  کار  جوانب  همۀ  و  روشن  را  مسئله 

بررسی کنیم و بعد سراغ آن برویم.
*باغ هرندی را در اولویت برنامه هایتان 

در شهرستان کرمان می گذارید؟
بله. اگر شهر کرمان چهار مقصد مهم 
آن ها  از  یکی  باشد  داشته  گردشگری 
سایت  یک  باغ  این  است.  باغ هرندی 
موزه است و دو موزه مهم در آن داریم، 
ضمن این که این باغ موزه در مرکز شهر 
قرار دارد و دسترسی به آن آسان است. 
فضای سبز آن دغدغه ام است اما باید اول 
مشخص کنیم مشکل از چه طریقی بهتر 

و زودتر حل می شود.
چه  کرمان  تاریخی  بازار  *برای 
مسائل  با  بازار  این  دارید؟  برنامه ای 
ضمن  است.  مواجه  متعددی  و  پیچیده 
آن  تاریخی  بناهای  از  برخی  که  این 
دست اوقاف است، برخی مثل آب انبارها 
دارند  مرمت  به  نیاز جدی  کاروانسراها  و 
و رها شده اند. تعدادی پروژۀ نیمه تمام از 
جمله کاروانسرا و آب انبار حاج آقا علی را 

در این بازار داریم. برنامۀ شما چیست؟
حوزۀ  در  چالش  اصلی ترین  شاید 
بازار  مسائل  به  مربوط  کرمان  شهرستان 
تاریخی و آثار وابسته به آن باشد. از لحاظ 
و مجموعه های  وکاروانسراها  بازار  قانونی 
اداره  آن زیر نظر معاونت میراث فرهنگی 
مسائل  حوزۀ  در  ما  قاعدتا  هستند.  کل 
بخواهیم  اگر  نمی کنیم.  ورود  آن  فنی 
تعیین تکلیف  برای  بدهیم  انجام  اقدامی 
این  در  مانده  برجا  موضوعات  برخی 
مجموعه است از جمله همین کاروانسرای 
ابتدا  حاج آقاعلی که به آن اشاره کردید. 
باید بدانیم گره کار کجاست و سپس به 
دنبال حل مشکل باشیم. یکی از وظایفی 
این  داریم  شهرستان  اداره  در  ما  که 
اوقاف  اداره  مسئولان  با  بتوانم  که  است 
و  تخصصی  جلسات  کرمان  شهرستان 
کارشناسی برگزار کنیم. ممکن است در 
جریان همین جلسات به این جمع بندی 
یک  مالکیتی  مشکلات  که  برسیم 
برای آن سرمایه گذار  کاروانسرا را حل و 
پیدا کنیم و بعد سراغ مسائل دیگر برویم. 
این موارد چون تاکنون زیر لوای اداره کل 
بودند، آن طور که نیاز بود به آن رسیدگی 
این  باید  شهرستان  اداره  حالا  نمی شد. 
مشکلات  این  به  و  پیگیری  را  مسائل 

رسیدگی کند. 

استاندار کرمان وعده داد؛ 
تأسیس صندوق ملی پسته را 

پیگیری می کنیم
گروه اقتصاد: استاندار کرمان در سفر به رفسنجان  
رفسنجانی  برخی کشاورزان  درخواست  به  پاسخ  در 
»برای  گفت:  پسته،  ملی  صندوق  تشکیل  بر  مبنی 
معاونت  طریق  از  پسته  ملی  صندوق  راه اندازی 
با  تا  می کنیم  پیگیری  اقتصادی  امور  هماهنگی 

مشارکت شرکت ها انجام شود«.
به  پاسخ  در  همچنین  فداکار  محمدمهدی 
وجود  پیرامون  کشاورزان  و  صنعتگران  مطالبات 
مشکلات مالیاتی و قانونی، چاه موتورهای کشاورزی 
گزارش  و  مستندات  ارائۀ  خواستار  سوخت،  و 
کارشناسانۀ شفاف شد و افزود: »موارد مالیاتی خاص 
که در اختیار استان باشد و منع قانونی نداشته باشد 

را پیگیری می کنیم«.
استانداری کرمان، وی  روابط عمومی  گزارش  به 
در ادامه از حذف تعهد ارزی در برنامۀ هفتم توسعه 
کرد:  اظهار  و  داد  خبر  کشاورزی  محصولات  برای 
معدنی  شرکت های  تأمین،  شورای  مصوبۀ  »طبق 
ملزم شده اند محصولات مورد نیاز خود را در صورت 
خریداری  بیرون  از  استان  بازار  در  بودن  موجود 

نکنند«. 

رئیس انجمن ملی خرما مطرح کرد؛
احتمال تعیین عوارض 

صادراتی برای خرما
بیان  با  خرما  ملی  انجمن  رئیس  اقتصاد:  گروه 
اینکه اخیرا در وزارت جهاد کشاورزی صحبت هایی 
درخصوص تعیین عوارض صادراتی برای خرما شده 
نیست،  آن مشخص  دقیق  عدد  است، گفت: »هنوز 
ولی گفته می شود که عوارض به حدی خواهد بود که 
تا  باشند  نداشته  صادرات  به  تمایلی  صادرکنندگان 

بازار داخلی در ماه های پیش  رو تنظیم شود«.
تامین  در  »مشکلی  افزود:  فرخی  رشید  محسن 
خرمای  درصد   50 از  بیش  نداریم.  داخل  خرمای 
تصمیمات  این  است.  موجود  سردخانه ها  در  کشور 
خلق الساعه قطعا به بازارهای صادراتی ما آسیب وارد 
ما کشورهای  بازارهای  باعث می شود  و  کرد  خواهد 

دیگری را برای واردات خرما جایگزین کنند«.
وی اضافه کرد: »زمان اوج صادرات خرما همین 
یک ماه است و بعد از عید به دلیل اتمام ماه رمضان و 

گرم شدن هوا صادرات بسیار کم خواهد شد«.
خرما  ملی  انجمن  رئیس  ایسنا،  گزارش  به 
هزار   300 و  یک میلیون  امسال  تولید  »آمار  افزود: 
این  از  معمولا  داشتیم.  برکتی  پر  سال  و  است  تن 
میزان خرمای تولید شده ۷0 درصد برای نیاز داخل 
استفاده می شود و 30 درصد نیز برای صادرات مورد 
استفاده قرار می گیرد که می تواند 400 میلیون دلار 
داریم  قصد  البته  باشد.  داشته  ارزآوری  کشور  برای 
این ارزآوری را به 1000 میلیون دلار برسانیم ولی 
سیاست ها و دستورالعمل های خلق الساعه باعث شده 
این آمار محقق نشود و بازارهای جهانی اعتمادشان 

را به ما از دست بدهند«.
رشیدفرخی گفت: »هنوز این عوارض اعمال نشده 
مجلس  اقتصادی  کمیسیون  به  نیز  راستا  این  در  و 
نیز  آن ها  و  گرفته  صورت  مکاتباتی  و  زده ایم  نامه  

پیگیری خواهند کرد«.
خرمای  »قیمت  کرد:  خاطرنشان  ادامه  در  وی 
مضافتی سال گذشته کیلویی ۶۸ هزار تومان بود که 
درب  تومان  هزار   ۷۷ کیلویی  به  آن  قیمت  امسال 
سردخانه رسیده است. با تورم جاری، این افزایش نه 

تنها منطقی است، بلکه حتی کم است«.
برای  راهکارهایی  ارائۀ  به  همچنین  رشیدفرخی 
گفت:  و  کرد  اشاره  نیز  رمضان  ماه  خرمای  تامین 
تره بار  و  میوه  میادین  در  خرما  مستقیم  »عرضۀ 
را  واسطه ها  و  تنظیم  را  محصول  این  بازار  می تواند 
به دست  مناسبی  قیمت  با  هم خرما  تا  کند  حذف 
مصرف کننده برسد و هم سودی نیز نصیب کشاورز 

شود«.
 رئیس انجمن ملی خرما با تاکید بر اینکه مشکلی 
به  »باید  گفت:  نداریم،  داخل  خرمای  تامین  برای 
معیشت خرماداران که اکثرا در مناطق مرزی کشور 

ساکن هستند توجه بیشتری شود«. 

رئیس پژوهشگاه میراث فرهنگی: 
طرح جامع گردشگری لوت 

تهیه می شود
میراث فرهنگی  پژوهشگاه  رئیس  جامعه:  گروه 
درصد  یک  محل  از  می کنیم  »تلاش  گفت:  کشور 
جامع  طرح  اعتبار  وزارتخانه  پژوهشی  اعتبارات 

گردشگری لوت را تامین کنیم«.
جیرفت  خبرنگاران  جمع  در  ده پهلوان  مصطفی 
اظهار کرد: »طرح جامع گردشگری می تواند موضوع 
میراث طبیعی لوت را مدیریت کند، نهایت درآمدزایی 

را داشته باشد و مشکلات آن رفع شود«.
وی یادآور شد: »لوت یک سرمایۀ بزرگ در استان 
کرمان است که به درستی نتوانستیم از آن بهره برداری 
مسیر  بتواند  باید  »استان  افزود:  ده پهلوان  کنیم«. 
گردشگری برای شهداد راه اندازی کند ما هم محتوای 
علمی آن را آماده کنیم تا برای عید گردشگرانی که 
آشنا  شهداد  تاریخچۀ  و  یافته ها  با  می آیند  کویر  به 
هزار  پنج  کشاورزی  »میراث  داد:  ادامه  وی  شوند«. 
آن  با  بسیاری  که  است  داشته  وجود  آنجا  در  ساله 

آشنا نیستند«.
به گزارش ایرنا کرمان، ده پهلوان همچنین با اشاره 
به سفر خود به بم اضافه کرد: »محوطۀ شهر باستانی 
در بم زیر خاک مانده و در نرَماشیر هم تصویب نشدن 

عرصه و حریم آن، خود مشکلی است«.
»البته  افزود:  میراث فرهنگی  پژوهشگاه  رئیس 
محوطه های زیادی از این دست در استان وجود دارد 
محوطه ها  این  حریم  و  عرصه  کرد  خواهیم  کمک  و 
مصوب  روستاییان  و  مردم  برای  معارض  کمترین  با 
شد  محوطه ها  این  به  تجاوزی  اگر  آینده  در  تا  شود 
دست میراث برای دفاع از حرایم باز باشد«. وی با بیان 
اینکه در مورد کُنارصندل هم این موضوع وجود دارد 
و باید هر چه زودتر حل شود ادامه داد: »در تعیین 
عرصه و حریم کنارصندل و محطوط آباد نباید مانع 
قرار  عرصه  روی  روستایی  اگر  شویم؛  مردم  معیشت 
گرفته باید در وضعیت موجود تثبیت شود و زمین ها 
در عوض برای روستاییان داده شود تا توسعه در آن 
»معتقدیم  کرد:  تاکید  ده پهلوان  ندهد«.  رخ  سمت 
درست  اگر  ماست،  هویت  و  اینها سرمایه های کشور 
حفاظت نکنیم در آینده مورد سرزنش فرزندان خود 

قرار می گیریم«.

نماینده ویژه رئیس جمهوری: 
تعهدات ارزی محصولات 
کشاورزی از سال آینده 

حذف می شود
ویژه  نماینده  و  بازرسی  دفتر  رئیس  گروه جامعه: 
محصولات  بر  ارزی  »تعهدات  گفت:  رئیس جمهوری 
کشاورزی از سال آینده با اجرای برنامه هفتم توسعه 
در  درویشیان  حسن  حجت الاسلام  می شود«.  حذف 
افزود:  رفسنجان  کشاورزان  و  صنعتگران  با  نشستی 
اصلاح  باید  و  نیست  اقتصادی  پسته  برداشت  »نحوۀ 
پسته  با  رقابت  توان  پسته  فعلی  شرایط  در  و  شود 

برخی کشورها را ندارد«.
کرد:  اظهار  ادامه  در  وی  کرمان،  ایرنا  گزارش  به 
»افزایش تولید یکی از زمینه های جهش اقتصادی و 
رفع  برای  ما  تلاش  و  بوده  نظام  اصلی  سیاست های 
موانع این حوزه است«. رئیس دفتر بازرسی و نماینده 
ویژه رئیس جمهور گفت: »دولت از هیچ تلاشی برای 
شناسایی و رفع موانع تولید دریغ نمی کند و در این 
دولت  در  تولیدی  واحد  هفت هزار  از  بیش  زمینه 
سیزدهم احیا شده و دولت در این حوزه 150 همت 
هزینه کرده و اشتغالزایی در این حوزه نشان از عزم 

جدی دولت برای رفع مشکلات تولید دارد«.
وی ادامه داد: »راهی غیر از توجه به بخش تولید 
برای برون رفت از مشکلات اقتصادی نداریم اما گاهی 
مثلا  و  بوده  خارج  دولت  اختیار  از  مشکلات  برخی 

قانون است«.
اصلاح  به  نیاز  که  »مواردی  کرد:  بیان  درویشیان 
قانون دارد را دولت در لایحه هفتم توسعه دیده است 
و در این زمینه می توان به حذف تعهدات ارزی اشاره 
کرد«. وی یادآور شد: »دولت همچنین تعرفۀ برخی 
زمینه  این  در  که  داده  کاهش  را  صادراتی  کالاهای 
تعرفۀ پیاز از 100 به 10 درصد رسیده و این موضوع 
به رونقی برای تولیدکنندگان پیاز تبدیل شده است«.

خبر خبر

اصلی ترین چالش شاید 
مسائل بازار تاریخی کرمان باشد

ریاحیان، سرپرست میراث فرهنگی شهرستان کرمان در گفت وگو با استقامت: 


